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El passat dilluns 5 de novembre es va comunicar a la ciutadania la volun-
tat que té el Comú d’Escaldes-Engordany de fer l’avinguda Carlemany 
per a vianants. Des de llavors hi ha hagut comentaris a favor i en con-
tra d’aquesta proposta. Pel que fa als detractors del projecte, una sèrie de 
comerciants volen impulsar una associació per mirar de frenar aquesta 
iniciativa comunal.

Com a ciutadà d’Escaldes-Engordany, he de reconèixer que trobo que 
aquesta iniciativa és molt bona, però entenc les inquietuds que genera en 
alguna part de la població. Els canvis acostumen a fer por. No hi podem 
fer res, la nostra pròpia naturalesa ens fa ser d’aquesta manera. No obs-
tant, cal mirar més enllà i fer-nos una simple pregunta: ¿volem seguir com 
ara o volem avançar? Si la resposta és la primera opció, perfecte, no mo-
difi quem l’avinguda Carlemany i tot seguirà com fi ns ara. Si la resposta 
és la segona opció, en canvi, provem de canviar les coses i tirar endavant 
aquest projecte.

Avui en dia podrà semblar molt agosarat, però una via comercial per a 
vianants és una de les poques coses relativament senzilles que podem fer 
per tal de maximitzar l’afl uència de compres dels nostres turistes.

Fa bastants anys hi va haver un equip comunal que va iniciar un pro-
jecte molt engrescador, de futur i ambiciós. En aquell moment hi va haver, 
com ara, molta gent que se’ls va girar en contra i que no creia que allò 
arribaria a bon port. Aquell projecte es deia Caldea i ara és un referent tu-
rístic del Pirineu. Evidentment, aquest projecte de l’avinguda Carlemany 
no és tan ambiciós ni tindrà la mateixa repercussió econòmica que Caldea, 
però representarà un canvi important en la mentalitat dels ciutadans i dels 
turistes que visitin Andorra.

Dit això, no hem d’oblidar que Escaldes-Engordany no és únicament 
l’avinguda Carlemany i no podem deixar de banda la resta de la parrò-
quia. Això passa per arreglar les voravies d’altres zones d’Escaldes-Engor-
dany, facilitar els accessos i, fi ns i tot, disminuir les taxes als comerços que 
es trobin allunyats de l’eix comercial; per tal que la resta de ciutadans no se 
sentin discriminats i no entenguin el projecte com un greuge comparatiu.

Ara queda molt camí per endavant, i l’hem de fer junts. Hem d’evitar 
els personalismes i treballar plegats per fer que Escaldes-Engordany i An-
dorra segueixin avançant.

TRIBUNA

Carlemany per a vianants
ALEIX MAÑOSAS, CONSELLER DEL PS AL COMÚ D’ESCALDES-ENGORDANY

Winston Churchill (1874-1965) va dir: 
“Fem el món més de pressa del que po-
dem canviar i estem aplicant al present 
els hàbits del passat.” Estem en un nou 
paradigma socioeconòmic i cultural. La 
societat canvia, les persones que la fan 
possible ara no es comporten com les que 
la feien possible abans, ni tenen els matei-
xos coneixements, competències, interes-
sos o necessitats que les de fa uns anys. 
En només dues generacions, la cosa s’ha 
girat i s’ha fet més complexa. Llavors hi 
havia una forta cultura orientada a l’es-
forç, a l’esperit de sacrifi ci i a l’obedièn-
cia cega, que feia que les persones fossin 
molt més dòcils i fàcils de dirigir que no 
pas ara. No dic que fos millor o pitjor, 
aquest aspecte no m’interessa, el que vull 
dir és que, tant si ens agrada com si no 
(tant si és millor com si és pitjor), la cosa 
és així, i això vol dir que ha canviat. Les 
persones en general, avui, cerquen altres 
coses en el món laboral i, també, tenen 
més coneixements i menys tendència a 
la submissió o a obeir perquè sí o sense 
estar-hi d’acord. 

Moltes de les persones d’avui saben 
el que volen i estan disposades a bellu-
gar-se i a canviar per aconseguir-ho. 
Moltes d’elles tenen idees, estan prepa-
rades i saben que tenen dret a expres-
sar-les. També n’hi ha moltes, cada vega-
da més, que saben que estem en un nou 
model empresarial, que el líder no neix 
sinó que es fa, i necessiten que els seus 
caps i dirigents es capacitin i s’hi adap-
tin amb molta més rapidesa que la que 
han mostrat fi ns ara. Enyorar els temps 
passats no és gens productiu, no serveix 

per a res i més aviat empitjora les coses. 
El que cal és actuar i fer-ho amb molta 
decisió. Actualitzar-se, posar-se al dia, 
descobrir noves maneres de conduir els 
equips i motivar-los, adaptant-nos a les 
seves necessitats actuals, formant-los en 
tots els aspectes, recompensant-los d’una 
manera adequada i proporcionada a allò 
que ens donen. La capacitat d’adaptació 
als canvis és un signe de maduresa em-
presarial, un senyal del bon fer i de la 
qual es desprèn un dels atributs que més 
valor atorguen a la veritable autoritat, la 
que no s’ha de verbalitzar perquè emana, 
fl ueix de la persona i dels seus actes, i no 
necessita paraules per ser expressada. 

Sóc plenament conscient que prepa-
rar-se per ser capaç de crear un clima i 
un ambient en què tots i cadascun dels 
nostres col·laboradors vulguin donar 
el millor de si mateixos no és fàcil, però 
tampoc és gaire intel·ligent ignorar el 
fet que aquesta difi cultat augmentarà 
de manera proporcional a la resistència 
que oposem a l’acceptació d’aquest can-
vi. Cada vegada hi ha més empreses que 
s’apunten al tren de la nova cultura em-
presarial, més centrada en la formació i 
en el desenvolupament de les capacitats 
dels col·laboradors, a cultivar la seva mo-
tivació i fer que es comprometin i s’impli-
quin en els valors de l’empresa, en la seva 
fi losofi a, en la seva visió (l’estat desitja-
ble i oportú) i en la seva missió, allò que 
l’empresa ofereix a la societat, en forma 
de millora, comoditat o progrés... Ser au-
toritari avui i optar per manar en comp-
tes de liderar és com tenir un sis-cents de 
principis dels seixanta: només serveix per 
a trobades nostàlgiques (mecànics afi cio-
nats exclosos) i per a poca cosa més. Li-
derar, en canvi, és l’art que fa que la gent 
et segueixi perquè vol, perquè el teu pro-
jecte els interessa, perquè poden –i tenen 
ganes– de donar el millor de si... I tot això 
sense haver-ho de demanar.
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¿Manar 
o liderar?

LOURDES TEBÉ, FORMADORA DE RELACIONS HUMANES

ENQUESTA DE LA SETMANA

¿Considera encertat el gir que es fa en la 
promoció amb la nova campanya d’hivern?

Envia un SMS al 789 amb la teva
resposta ENQ SI o bé ENQ NO

Cada dimarts el resultat de l’enquesta es publicarà 
en aquest espai i entre els participants se sortejaran 

tres lots de productes 
per al bany.

tres lots de productes tres lots de productes 

EDITORIAL

Un text consensuat i adequat
El Govern va anunciar ahir que ha emès un 
criteri favorable a la proposició de llei presen-
tada pel grup parlamentari socialdemòcrata 
per regular el comerç. Es tracta d’un vistiplau, 
però, ple de matisos i que ara caldrà veure com 
són acceptats pel PS. D’aquesta manera, ahir 
el ministre d’Economia i Territori, Jordi Alco-
bé, va detallar els punts positius de la llei però 
també els negatius, i s’ha de tenir en compte 
que la llista d’aquests darrers és, amb escreix, 
més llarga que la de coses positives. El titular 
d’Economia va admetre que potser hauria es-
tat més ràpid redactar un altre text, a la vista 
de totes les modifi cacions que s’hi volen fer, 

però també va reconèixer que el presentat pel 
PS afavoreix la tasca de començar a negociar 
una qüestió que ha estat llargament reclama-
da pel sector. Ara del que es tracta, per tant, 
és que ambdues parts puguin arribar a con-
sensuar un text que sigui positiu per al sector 
comercial i que, d’una vegada per totes, fi xi 
el marc legal que ha de regular el comerç, per 
donar seguretat jurídica tant als empresaris 
i comerciants com als consumidors. I el que 
també hauria de ser imprescindible és tenir en 
compte l’opinió del sector per mirar de trobar 
una llei com més adequada millor a la realitat 
del nostre país.




